

CHRONICON

Capitulum Generale.

A die 23 Augustii usque ad 26, habitae sunt in abbazia Tongerloensi comitiae capituli generalis Ordinis Praemonstratensis. Praesidebat Illustrissimus ac Reverendissimus Dominus Dominus G. Crets, abbas Averbodiensis ac totius Ordinis Generalis. Aderant praeterea Illustrissimus ac Reverendissimus Dominus Th. L. Heylen, episcopus Namurcensis; Reverendissimi G. Helmer, abbas Teplensis; E. Auvray, abbas Montis Dei; H. Lamy, abbas Tongerloensis; H. Schuler, abbas Wiltinensis; H. Noots, abbas Floreffiensis et procurator generalis Ordinis; M. Zavoral, abbas Strahoviensis; G. Burany, abbas Csornensis; Q. Nols, abbas Parcensis; E. Vanden Berg, abbas Bernensis; H. Hoppenbrouwers, abbas Grimbergensis; A. Borelly, abbas Ferigoletanus; G. Franken, abbas Busco Domini Isaac; F. Vavrousek, abbas Siloensis; B. Sabotka, abbas Plagensis; L. Rudisch, abbas Gerusenus; H. Bennebroeck, abbas Postellensis; M. van der Hagen, prior Windbergensis et secretarius capituli; A. Frotté, prior Nanetensis; prior Jaszoviensis; S. Sools, deputatus Averbodiensis; H. Van Heesch, deputatus Grimbergensis; A. Novotny, deputatus Jazoviensis; G. C. Krikava, deputatus Siloensis; Martin, deputatus Parcensis; H. Psata, deputatus Strahoviensis; L. van Berkel, deputatus Postellensis; G. Motyka, deputatus Speinshartensis; S. Rajda, deputatus Neo-Ricensis; M. Ondersteyn, deputatus Bernensis; A. Zák, deputatus Gerusenus; L. Perrier, deputatus Ferigoletanus A. E. Slereck, deputatus Csornensis; L. Schuster, deputatus Plagensis; A. J. Wenyl, deputatus Teplensis; Fr. Petit, deputatus Montis Dei; A. Lemercinier, deputatus Tongerloensis.

More consueto incepit capitulum per solemne Sacrum de Sancto Spiritu, die 23 hora 8 1/2 celebratum ab Illustrissimo Abbate Generali. Quo absoluto, hora 10 1/2 convenerunt Patres capitulares in aula capitulari, in qua, invocato auxilio Sancti Spiritus per cantum: *Veni Creator*, Illustrissimus Dominus Praeses salutatur imprimis Amplissimum Dominum Strahoviensem eique congratulatur pro sua solertia et magnificentia in celebrando festo anniversario Translationis S. P. Norberti, applaudente capitulo. Deinde Ampl. Dnus Teplensis nomine Cardinalis Van Rossum, salutaciones et vota, quae Eminentia sua Amplissimo Dno Praemonstratensi litteris jam significaverat, viva voce iteravit.

Abbates novi, scilicet Amplissimi Domini Plagensis, Postellensis, Gerusenus et Superior Nanetensis iuramentum praestiterunt. Litteras excusationis praelatorum suorum et delegationis documenta praelegerunt deputati: Jasoviensis, Neorisensis et Speinshartensis. In definitorem Capituli ab Illmo Dmno Praemonstratensi assumpti sunt tres ex vicariis generalibus. In secretarium assumptus

est R. D. Prior Michael van der Hagen, in notarios R. D. Alexander Lemercinier et R. D. Benedictus Steger.

Primo agebatur de mutando breviario, ut nova editio praeparari posset, quae sit parva volumine et pretio, facilis in lectione, commoda in recitatione. Quae de breviario, mutando decisa sunt, post capitulum ad commissionem specialem deferantur, ut examinetur et praeparetur textus qui typis mandari debeat, quae commissio constituitur ex Ampl. Dno Procuratore Ordinis, R. D. Dom, supprior Tongerloensi, R. D. Leenaerts, supprior Parcensi, R. D. Benedicto Wiltinensi et R. D. Plácido Lefèvre, abbatiae Averbodiensis.

In sessione tertia, praesente Ill. Dno Namurcense, primo quaedam corrigenda proposita sunt ex distinctione prima statutorum et deinde aggressi sunt patres capitulares distinctionem secundam reducendam ad normam novi juris canonici.

Ad sanctissimum Patrem Capitulum misit telegrammum, offerens obsequia humillimae venerationis, pietatis iilialis et omnimodae obœdientiae atque implorans suis laboribus et toti Ordini apostolicam benedictionem. Ad Eminentissimum Cardinalem Protectorem quoque missum est telegrammum, offerens obsequia venerationis et gratitudinis.

Finiente Capitulo, constituti sunt definitores Ordinis, Reverendissimi Domini Lamy, abbas Tongerloensis, Zavoral, abbas Strahoviensis, Helmer, abbas Teplenus Helmer, abbas Teplensis et Ampl. Dominus Noots, procurator Ordinis sis et Noots, procurator Ordinis apud S. Sedem.

Praeterea quaedam disposita sunt circa reformationem libri Ordinarii, editionem Bullarii et reeditionem operis Ampl. Dni Madelaine : *Vie de St. Norbert*.
(*Ex protocollo*).

Dans "*Le XX^e Siècle*", du 13 juillet 1927, Omer Englebert, à l'occasion de la reconnaissance du culte du Bienheureux Hugues de Fosses, retrace avec une verve abondante le portrait du "*Belge qui vient d'être béatifié : Hugues de Fosses (1093-1164)*".

A. E.

AMERICA

Abbatia de West-de-Pere.

Dr. Anselm Maynard Keefe, O. Praem., Marine Biological Laboratory, Woods Hole, Massachusetts, in the "*Science*" October, 1926, Vol. LXIV, No. 1657 pages 331-332, offers for consideration a description of certain experiments conducted at Woods Hole and continued at the University of Wisconsin on the subject "*A Preserving Fluid for Green Plants*". Following is a synopsis of his description.

The purpose of the experiments was to simplify the old copper acetate method of preparing museum specimens of pathological plant material. It was necessary first to find a general fixing fluid fairly adequate for preserving most plant forms and with a way of coloring the plastids to make them appear natural had to be found.

The fixing fluid finally used is a modification of that used at the Marine Biological Laboratory. As a coloring agent copper acetate was too blue for all

plants except blue-green algae; copper chloride produced nearly natural conditions only when uranium nitrate was employed with it.

The complete formula is as follows:

50 per cent. alcohol	90 cc.
Commercial formalin	5 cc.
Glycerine	2.5 cc.
Glacial acetic acid	2.5 cc.
Copper chloride	10 gm.
Uranium nitrate	1.5 gm.

This solution is also useful in preserving several of the larger basidiomycetes, providing they are carefully cleaned. Other uses will undoubtedly suggest themselves. For blue-green algae ten grams of copper acetate has been substituted for the copper chloride and the uranium nitrate. Yellowish-green plant forms, particularly forms like *Spirogyra*, young corn plants, young needle clusters of the larch etc., permit of a reduction of the copper chloride by half the amount.

For general use materials are dropped into this fluid and stored until needed. Some delicate forms are ready in forty-eight hours but from three to ten days is usually needed for complete preservation. The gynosperms do not readily yield to this treatment. The only success thus far obtained has been with very young and delicate needles. Herbarium mounts made from forms preserved in this fluid have withstood fading for eight months although exposed on a south window, and they give evidence of continuing so. No variation of this fluid will preserve the color of flowers for more than a few days. The anthocyan pigments seem too unstable to produce satisfactory results.

Our present lack of definite knowledge as to the exact nature of Chlorophyll prevents an adequate explanation of the process here described. From the behavior of specimens in this solution it may be supposed that there is possibly a reorganisation of the chlorophyll molecule and the formation of copper and uranium derivatives in the chloroplaste.

In the "Rhodora", Vol. 29, March, 1927, Dr. Anselm Maynard Keefe, O Praem., has an article entitled *A new Species of Aphanocapsa* Having found a unique blue-green alga in a body of water near Woods Hole, Massachusetts called "Salt Pond" he gives a description of this new species. The young colonies are almost spherical, about the size of a pea; older colonies, however, are 3-4 inches in diameter and more or less compressed. The young colonies have a fairly firm texture but the more mature ones are extremely fragile and readily break up into fragments under the action of the waves. Individual cells are pale blue in color and vary from 0.7 M in diameter. The gelatinous sheath of each cell is extremely hyaline and the sheaths are completely confluent with one another. Thus the whole colony forms a homogeneous gelatinous mass filled to its periphery with an immense number of minute spherical cells that lie at some distance from one another. This arrangement of the cells within the colony places it among the *Aphanocapsas*. The most interesting feature of the organism, however, is its size, the colonies attaining a larger diameter than has been previously reported for the genus.

The general characteristics of the individual cells seem to bring this alga close to the *A. delicatissima* of W. S. and G. S. West, (Jour. Linn. Soc. Bot. 40: 431. 1912.), which has been found in Wisconsin and elsewhere by G. M. Smith. Since *A. delicatissima* is a completely microscopic form, rarely if ever measuring more

than 50 N in the greatest dimension of its colonies, the enormous size of this colony would seem to warrant the assumption that it is a new species.

In this relationship, however, it is well to bear in mind G. M. Smith's pertinent observation regarding *A. delicatissima*: "The cells of this species are smaller than many bacteria. . . . When the colonies are of any considerable size the mass of cells has a decided blue-green color so that the organism must be considered a blue-green bacterium or a blue-green alga of bacterial size. The latter view seems to be the more logical. It is very probable that the bacteria have been derived from the blue-green algae and the Wests' discovery of blue-green algae of bacterial size is very suggestive". (Phytoplankton of the Inland Lakes of Wisconsin Wis. Geol. & Nat. Hist. Survey, No. 57 : 41. 1920).

Dr. Keefe names the new algal species for Dr. Ivey F. Lewis of the University of Virginia and submits the following diagnosis.

Aphanocapsa Lewisii, sp. n. Strato magno, globoso vel elliptico compresso, inter saxos libere submerso; gelatinosa textura, hyalina subfirma; colore sub-olivaceo-viride, sicco fusco-viride; familiis usque ad 5 cm. latis, quorum majoribus vel aetate provectis vi undis fraguntur et dissipantur; cellulis spaericis, 0.7 ad 1 m diam., densissime aggregatis, contentu pallide coeruleo. Loc. In aqua dulce, "Salt Pond" nuncupato, prope Falmouth, Mass.

Father Anselm M. Keefe is a member of the Premonstratensian (Norbertine) Abbey in West De Pere, Wisconsin and is a thorough student of biological subjects. He began his studies at The Catholic University of America and later continued them at The University of Wisconsin in Madison, in which institution he taught for some years and from which institution he received his doctorate. At present he is a summer session professor at The Marine Biological Laboratory, Woods Hole, Massachusetts, and during the scholastic year he is dean of the biology department at St. Norbert's College, West De Pere, Wisconsin.

D. H.

Vermeld moge nog worden een artikel van een bijzonderen correspondent in het Avondblad van de *Maasbode* van Zaterdag 6 Nov. 1926 no. 20913, 2^e Blad, pag. 2, over De-Pere. Hollandsche Norbertijnen, dat de opkomst van deze Norbertijner nederzetting in de V.-S. en ook in 't kort haar verdere geschiedenis geeft.

A. v. L.

ANGLIA

Dans la *Revue des Questions historiques*, 1926, 1 Oct., G. Constant publie un article sur *La Suppression des monastères anglais. 1536-1540*, et fournit à cette occasion une abondante bibliographie permettant pour nos monastères prémontrés, qui périrent dans ce cataclysme, une étude approfondie.

A. E.

AUSTRIA

Géras.

Le 8 août dernier se tint la retraite spirituelle, prêchée par le R. P. Houbesch, S. J. Ensuite, les religieux de l'abbaye célébrèrent le troisième centenaire du ré-

tablissement de leur maison. La solennité se tint au réfectoire d'hiver, où l'on avait exposé le portrait de l'abbé Lacken et un nouveau portrait, peint par l'artiste viennois François Tomasschu, du prélat Questenberg. Le discours de circonstance fut prononcé par Alphonse Zák, suivie d'une allocution du Rme Abbé Rudisch. Une messe solennelle en l'honneur de la S. Trinité, une procession à la crypte funéraire et bien d'autres détails de la fête jubilaire furent autant de preuves de la reconnaissance durable, vouée par l'abbaye de Geras à l'empereur Ferdinand III, à l'abbé Questenberg et à l'abbé Lacken.

E. V.

Wiltén.

Fr. X. Kortleitner, supprior Wiltinensis, hoc anno 1927, edidit apud Rauch, Oeniponte, de re scripturaria duos libellos, quorum titulus ita sese habet :

I. De religione populari Israelitarum. pag. 62.

II. De Judaeorum in Elephantine-Syene colonia ejusque rationibus cum vetere Testamento intercedentibus, pag. 62.

J. B. V.

Idem doctus scriptor typis abbatiae Tongerloensis edidit volumen : *Formae cultus mosaici cum ceteris religionibus orientis antiqui comparatae*, nova editio, 1927, III-232 paginae, in 8°. Opus istud, quod hic ad secundam editionem pervenit, denuo optime receptum, multamque laudem adeptus est.

A. E.

BELGIUM

Abbatia Averbodiensis.

Le 29 Mai et jours suivants, l'abbaye d'Averbode a commémoré le cinquanteaire de son archiconfrérie de N. D. du Sacré-Cœur. A cette occasion, de belles festivités furent organisées. Le 29 Mai, une Messe Pontificale fut célébrée par S. G. Mgr. Van Roey, archevêque de Malines.

E. V.

L'ancienne maison de refuge de l'abbaye d'Averbode dans la ville de Saint-Trond sera bientôt restaurée et remise en son état ancien par M. l'architecte Govaerts de Saint-Trond. Cette maison de refuge — beau bâtiment du XVI^e et XVII^e s. — fait actuellement partie du couvent des religieuses Ursulines.

E. V.

O *Athenen*, revue mensuelle du collège prémontré de Jahú (Brésil) a subi une remarquable transformation. Depuis le 29 Mai, elle paraît en un beau fascicule illustré de 24 pp. in 4°.

E. V.

Van 8 tot 12 Oogst l. l. werd te Averbode de XI^e liturgische Week gehouden onder eere-voorzitterschap van Mgr. Gummarus Crets.

De tweede dag begon met eene lezing over de *Premonstratenzer liturgie* door den E. H. Em. Valvekens, O. Praem., — "De Orde van Premonstreit

bezat vanaf haar stichting een eigen Liturgie, welker eigen karakter bestond in een speciaal samenvoegen van verschillende elementen waarvan de synthese door deze hoofdgedachte blijkt te zijn ingegeven: aan het koorgebed zooveel splendor mogelijk bij te zetten". Daarna gaf de Eerw. spreker een kort overzicht der Premonstratenzer Mis- liturgie in de XVI^e eeuw en voegt er zeer eigenaardige particulariteiten bij. Doch deze prachtige liturgie werd door de Premonstratenzers zelf verloochend, voor namelijk onder den druk der samenvallende noodlottige omstandigheden. De alsdan ingevoerde "reformatie" bestond in het overnemen van het haast totale Romeinsche ritueel. Enkele punten van de oude liturgie werden slechts behouden. Welke regelen juist werden toegepast bij het opstellen der nieuwe Ordeboeken, is niet klaar te zeggen. Als feit echter staat vast dat bijna gansch de Romeinsche liturgie werd aangenomen en nog steeds in voege is.

Als besluit wijst spreker op de groote beteekenis der Praemonstratenzer Liturgie voor vergelijkende liturgie-studie (*De Standaard*, 11-8 21).

Op Donderdag, 11 Aug., hield J. M. J. Knaapen, O. Praem., der abdij van Berne, eene spreekbeurt over *Maria's medewerking met de offerdaad van haren Zoon*. Spreker begon met eene beschouwing over de verhouding van Maria tot het Offerleven. Deze wordt uitgedrukt door de Canonwoorden: *Communicantes* et *memoriam venerantes*, in *primis*, etc. In de gemeenschap tredende en de gedachtenis eerende, vóór alles der steeds luisterrijke Maagd Maria, Moeder van onzen God en Heer Jezus-Christus. Deze punten werden ontwikkeld als volgt: I. In gemeenschap treden met Maria doen wij, als wij hare plaats erkennende in het verlossingswerk, door hare bemiddeling deelnemen aan de voltooiing van ons leven door de offerdaad van haren Zoon. — II. Maria's plaats in het wezen van den offerdienst zelf. — III. Hare gedachtenis eeren wij door de liturgische oefeningen, die haar levensdaden vierten: de feesten, de kleine getijden, de rozenkrans en het Engel des Heeren. — IV. Wij moeten trachten alle Mariaverering te doen groeien uit de juiste begrippen omtrent hare persoon en zending, zooals wij die leeren in de liturgie. Dan zullen de persoonlijke oefeningen van onze Mariaverering, de liefde en de heiligheid van hare dienaars tot sterker leven doen geraken en tot grooter heiligheid strekken.

A. E.

Sous la direction du R. P. R. Boschmans, O. Praem., de l'abbaye d'Averbode s'édite une revue mensuelle de toute fraîcheur, et illustrée avec beaucoup de goût: *Le Croisé*, formant le bulletin paroissial du Parc St.-Maur (Seine) France.

A. E.

In de *Katholieke Illustratie*, LXI, 1927, p. 952, geeft de bekende architect J. M. van Hardeveld een kort artikel over *Averbode*, met een tweetal foto's verrijkt.

A. V. L.

Abbatia Grimbergensis.

D. J. D [elestré], der abdij van Grimbergen, drukt af in *Eigen Schoon en De Brabander*, jaarg. X, 1922, blz. 121-124, onder titel: *Uit den tijd van Napoleon* een gedichtje, aan het archief der abdij ontleend, waarin het beeld opgehangen wordt van den godsdienstigen toestand en godsdienst-"vrijheid" gedurende de regeering van Napoleon.

A. E.

Hortus conclusus (Besloten-Hof, Herenthals).

En 1896, le vicomte B. de Jonghe donna, dans le *Bulletin de l'Académie royale d'Archéologie de Belgique*, une notice sur le *Sceau matrice du couvent "Het besloten Hof" à Herenthals*. Il émit l'avis que le saint dont la figure est gravée sur cette matrice (qui date de la première moitié du XVI^e siècle) pourrait être saint Norbert. M. Germain de Maidy revient sur l'examen de ce sceau, dans une communication intéressante: *Observations sur le sceau du Couvent "Het besloten Hof" à Herenthals* (*Bulletin de l'Académie royale d'Archéologie de Belgique*, 1926, fasc. unique, pp. 159-162), et fait remarquer que cette figure ne reproduit pas les traits de saint Norbert, ni d'un autre saint prémontré, mais probablement de saint Jean l'Evangéliste et que le calice que tient en main le personnage représenté, n'est autre que la coupe que l'on donna comme attribut au disciple bien-aimé. F. Donnet, *Le sceau du Couvent du Besloten Hof à Herenthals* (*ibid.*, pp. 163-167), arrive à la même conclusion, après l'examen d'un sceau de ce couvent, datant du milieu du XVI^e siècle et qui diffère de celui dont le vicomte de Jonghe possédait la matrice. Une question reste à résoudre: pourquoi la figure de saint Jean l'Evangéliste dans le sceau de *Besloten-Hof*?

H. L.

* * *

Abbatia Leffensis.

Dans la revue *Namurcum*, t. III, 1926, p. 37-40, Mr. Jos. Destrée consacre un article à la description d'une *semelle de poutre sculptée de l'abbaye de Leffe (Dinant)*. Cette sculpture appartient à la seconde moitié du XV^e siècle, et représente une madone couronnée, debout, le corps un peu renversé et portant sur la gambe gauche. La Vierge tient sur le bras droit l'enfant Jésus, qu'une grossière mutilation a rendu presque informe. Le groupe est surmonté, en guise de baldaquin, d'un arc gothique infléchi; il repose sur un cul-de-lampe, orné de glands et de feuilles de chêne. Mis en place sous les solives du plafond, il devait produire un effet décoratif d'une grande intensité. L'auteur pense que l'imagier a subi une influence septentrionale. On pourrait le rattacher au centre artistique d'Utrecht dont les productions présentent des caractéristiques que l'on rencontre dans son œuvre.

P. L.

* * *

Abbatia S. Michaelis.

M. Pl. Lefèvre, comme coopérateur au livre mémorial de l'Université de Louvain lors de son jubilé "*L'Université de Louvain à travers cinq siècles*" a inséré dans ce volume: *Un conflit entre la Faculté des Arts et l'Abbaye de Saint-Michel à Anvers à propos de l'enseignement de la philosophie*. L'étude s'appuie sur quelques documents relevant de l'abbaye de St.-Michel d'Anvers et reposant aux archives d'Averbode, et sur quelques documents des Archives générales du Royaume. L'abbaye de St.-Michel avait ouvert un cours public de philosophie: C'était là une violation évidente des privilèges de l'Alma. De longues contentions, s'en suivirent, qui se terminèrent par un compromis. C'est ce qui est exposé dans cette étude, les documents à l'appui. Ces pages sont illustrées par un dessin représentant la maison de refuge de l'abbaye du Parc à Louvain,

emprunté à Van Even, et par la gravure de l'abbaye du Parc, prise dans Sanderus.

A. E.

In zijn opstel over *Geestelijke en wereldlijke Overheden te Antwerpen in de XIII eeuw (1221-1296)* gepubliceerd in *Antwerpsch Archievenblad*, Reeks II, dl. II, 1927, blz. 161 en volg., wordt terloops gehandeld over betrekkingen dier overheden met de St. Michielsabdij.

A. E.

Kerkelijk Antwerpen, van de visitatie van Bisschop Wiard tot het einde der XIII^e eeuw (1238-1296) : I. De regeering van Bisschop Wiard : Zoo eene belangrijke studie van Fl. Prims in de Bijdragen tot de Geschiedenis, jaarg. XVIII, 1927, blz. 197-241.

In deze studie wordt, op blz. 233 en volg., de St. Michielsabdij in haar veertiend-eeuwsch midden gesteld. Vooreerst brengt de schrijver de bemerking in het midden dat de bewerker, die in de tweede helft der XVII^e eeuw het doodenboek had verrijkt met jaaraanteekeningen, en naar dewelke Dierxsens zijn abtenlijst had opgemaakt, een slecht betrouwbaar dokument heeft geleverd. Dit blijkt uit de opgaven van het Cartularium van St. Michiels, waardoor de tot nog toe gekende lijst der abten verbeterd wordt. Het gaat vooral over de abten Arnulphus de Erps, Eggericus en Gerardus van Lier. Over het bestuur van dezen laatste vooral worden eenige wetenswaardigheden gegeven.

A. E.

• • •

Abbatia Postulana.

In de *Bossche Bijdragen*, VIII, 1927, 150-174, brengt A. M. Francken Nog eenige bijzonderheden betreffende de parochiekerk van Helmond. Bijzonder interesseert ons daarbij : III. Kerkelijke broederschappen, waar ook gehandeld wordt over de Derde-Orde van den H. Norbertus, aldaar opgericht onder de leiding der religieuzen van Postel.

A. u. L.

• • •

Abbatia Tongerloensis.

Esschen vierde op 7 Augustus, de 300^e verjaring der stichting van de Sint-Sebastiaangilde, onder eerevoorzitterschap, o. m. van Mgr. Lamy, prelaat der abdij van Tongerlo. "Indien, zoo zei het programma, de hoogerwaarde Prelaat van Tongerlo gevraagd werd deze feestelijkheden onder zijne hooge bescherming te nemen, dan is het dat gansch de streek rond Esschen en Calmpthout, haren oorsprong aan de Witheeren der Abdij van Tongerlo te danken heeft. Deze kloosterlingen ontgonnen over eeuwen de hei dezer streken en maakten van dezen dorren grond, de vruchtbare bouwlanden van heden.

Voor driehonderd jaar was de St. Sebastiaangilde eene gewapende macht, ingericht ter verdediging van de kloosterlingen-ontginners der streek. Mettertijd veranderde de aard der gilde die louter vermaakmaatschappij werd".

Op de feestvergadering, in den namiddag gehouden, gaf Kan. Jansen, O. Praem., der abdij van Park, eene graag aanhooorde lezing over het verleden der gilden.

A. E.

Dans "The Irish Rosary" A. O'Flanders [Ald. Vinke] a placé un article *The irish dominican college of Lovain, 1624-1795*, t. XXXI, 1927, no. 8, p. 601-605. Il y retrace les péripéties de la fondation ainsi que l'histoire de ce collège, destiné au recrutement et à l'éducation scientifique des dominicains chassés de l'Irlande. Nous y retrouvons aussi la liste des dominicains irlandais qui fréquenterent ce collège.

A. E.

In "Limburg" jaarg. IX, 1927, blz. 17-18, publiceert A. Erens, O. Praem., der abdij Tongerlo, onder den titel: *Zeelhem. Een duivenhok op den kerktoren*, het kontrakt aangegaan tusschen de abdij Tongerlo en Godeschalk Willemsen tot het opbouwen van een duiventil. Het geldt eene "dienstvaardigheid" welke de abdij ten goede kwam.

A. V.

In *Mededeelingen der Openbare Boekerij van Duffel*, Juli en Augustus 1927, blz. 121-127; 129-134, publiceert Ev. Dom, onder den titel: *Kerkelijk Duffel*, zeer merkwaardige gegevens over de Oudheid der parochie Duffel, de oudheid der kerk, bijzonderheden over de benoeming der pastoors, alsook eene goed uitgewerkte lijst der pastoors van Duffel, benoemd door den prelaat van Tongerlo, en vanaf 1410 tot 1818 norbertijnen van Tongerlo.

A. E.

Vlaamsche Arbeid, dl. 22, 1927, Blz. 129 en volg. levert Dr. O. Dambre een zeer interessante bijdrage: *de XVII^e eeuwse "Missio Hollandica" als benaderingsfactor tusschen Noord en Zuid*. Daarin wordt, genoemd tusschen de geestelijkheid die zich beijverde gedurende de "confessioneele regeering, van Albrecht en Isabella: "de Norbertijner Kanunnik van Tongerlo, Godfried Callebaut (1649, Antwerpen — 1719 Rozendaal) belast met de herderlijke zorg te Rozendaal en om zijn ijver "een geesel der ketters genoemd".

A. E.

Over *Tongerloo* schrijft Piet Visser een sympathiek artikel met eenige mooie afbeeldingen in *Opgang*, VII, 1927, p. 586-89.

A. V. L.

Tentoonstelling J. E. Esser. Verleden Zondag, 11 Sept. werd te Turnhout de aangekondigde tentoonstelling geopend van een aantal werken van den schilder J. E. Esser O. Praem, van Tongerlo, in de bovenzaal van het Stadhuis, welke de stadsoverheid welwillend ter beschikking stelde van den kunstenaar.

De tentoonstelling omvat een zestigtal werken van verscheiden aard. Wij bemerken schilderstukken, teekeningen, etsen met allerlei onderwerpen: portretten, landschappen, bloemstukken, stillevens, zeepkeken, enz.

Als ge de ruime zaal binnentreedt staat ge een oogenblik als versuft door den rijkdom, de weelde van kleuren die U plots tegenschitteren. Onmiddellijk krijgt ge den indruk dat ge staat voor het werk van een rijkbegaafd schilder. Die indruk verzwakt niet bij nader onderzoek van het werk, wel integendeel, Naarmate de aanschouwde stukken talrijker worden, rijpt in U de overtuiging

dat Esser een schoon, veelzijdig en vruchtbaar talent is, dat ons reeds veel te genieten biedt en, bij nog verdere ontplooiing van zijn rijke krachten een kostbaren oogst voorzien laat.

Pater Esser is een uiterst knap teekenaar en een vaardig schilder, die een onuitputtelijken kleurenschat op zijn palet heeft, waarvan hij een hoogst voordeelig gebruik weet te maken. — Zijn werk verraaft ook een fijne en gevoelvolle kunstenaarsziel. — Het is een feest voor het oog en een genot voor de ziel. Al naar gelang het onderwerp weet het u te bekoren, te boeien, innig te ontroeren. Met één woord: echt kunstwerk van blijvende waarde.

Wij mogen niet nalaten te gewagen van het belangrijk en interessant werkje dat Dr. V. Celen over de Priester-Schilder Esser schreef. Het behandelt beknopt den kunstenaar en zijn werk. Flink gedocumenteerd, stevig doordacht en tevens mooi en aantrekkelijk beschreven. Het werd gedrukt door de Gewezen Werkhuizen Splichal, die er een waar pereltje van maakten. Het boekje is versierd met 17 prachtige reproducties van werken van den schilder en is op de tentoonstelling te krijgen. — Warm aanbevolen.

De tentoonstelling wordt gesloten a.s. Zondag 18 September te 6 uren 's avonds.
(De Kempenaar, 18 Sept. 1927).

* * *

Op het Gulden-Sporen congres, te Leuven gehouden op 9 en 10 Juli, werden twee lezingen gehouden, welke het norbertijner verleden in onze gouwen belichten. Wij laten hier den beknopten inhoud volgen:

Het Parochieleven der Premonstratensers in het Oud-Hertogdom Brabant door Evers, O. Praem., der abdij van Averbode.

De premonstratenserorde heeft zich van af haar ontstaan met parochiewerk beziggehouden. Talrijk waren overal de parochies, waarover de onderscheiden abdijen het begevingrecht hadden en welke zij door hun kloosterlingen bedienden. Nergens wellicht waren zij talrijker dan in het oud hertogdom Brabant, de zoogezegde "Circaria Brabantiae", waar wel 125 parochies door de Witheeren werden bezorgd. Ook abdijen, welke niet tot het hertogdom behoorden, als Ninove en Bonne-Espérance, bezaten eenige parochies in onze streek.

Hoe het kwam, dat deze aan de geestelijke bediening der Witheeren werden toevertrouwd, hoe zij in 't algemeen die bediening hebben waargenomen, vooral tijdens de XIV^e en XV^e eeuwen, welke er hun werking is geweest binnen 't kader der geestelijke gemeenschap van dien tijd: dit zijn de vragen welke wij zullen trachten te beantwoorden, voor zooveel wij de geschiedkundige bronnen kunnen achterhalen.

Op de meeste parochies door hen bediend hadden de Premonstratensers tienderechten en andere bezittingen, bij welker beheer de pastoors vaak waren betrokken. Daarom valt ook te onderzoeken de invloed op tijdelijk gebied, landbouw en dies meer, dien zij rechtstreeks of onrechtstreeks op hun parochies hebben uitgeoefend.

Deze studie beoogt eer eenige bakens te stellen welke verder en dieper onderzoek mogen belichten, dan een afgewerkte, volledige geschiedenis te leveren, wat, trouwens, bij den huidigen stand der documentatie, onmogelijk is.

De Norbertijnsche Abdijen in de Algemeene Ontwikkeling van Brabant in de XII^e-XVI^e eeuw door A. Erens, O. Praem., der abdij Tongerlo.

1) Werk van S. Norbertus midden de zedelijke inzinking der bevolking als

gevolg van het Tanchelmisme. — 2) Verheffende werking der abdijen: nieuwe landbouwmethode, vrijmaking der lijfeigenen, aanwerving der hospites. — 3) Intellectueele leven in de abdijen, met uitstraling naar buiten. (Reynaert de Vos en de abdijs van Drongen). — 4) Abdijen in de XVI^e eeuw op den voorrang in den strijd om de vrijheid tegen Spanje.

* * *

In de "*Geschiedenis van het Kerkelijk en Godsdienstig leven in W.-Vlaanderen*, van Kan. D. Lescouhier (Brugge, Verbeke-Loys, 1926-27), vinden wij, dl I, blz. 98, een hoofdstukje over de "Reguliere kanunniken van Premonstreit". Als norbertijner stichtingen worden aangehaald: de St. Nicolaasabdijs te Veurne, van waaruit het vrouwelijk dubbelklooster vóór 1179 verplaatst werd naar het "*Hof ter Vrouwen*", dat nog bestond in 1480. In 1220 bestond te Proven eene proostdijs, die in 1641 afhing van het kasteel van Rousbrugge. De kapel werd in 1802 tot parochiekerk aldaar ingericht. Op *Struivekenskerke* bestond een toevluchtshuis van Vicoigne dat in 1795 verdween. Op 's *Heerwillemscapelle* bestond tot de XVI^e eeuw een norbertinessenklooster, aan St. Nicolaas van Veurne verbonden. In 1610 gingen de gasthuiszusters van Wulpen naar Veurne en volgden den regel van den H. Norbertus.

A. E.

CECHOSLOVACIA

Abbatia Montis Sion.

Salutatio diarii "*Lidoué Listi*" die 10 Julii, ad Amplissimos Abbates directa, advenientes Pragam pro jubilaio translationis S. P. Norberti:

Pragam ad Sancti Patres Norberti, Praemonstratensium fundatoris et Bohemiae patroni, jubilaum advenis.

Reverendissimi Domini ac Domini!

Praga, caput rei publicae Bohemicae Slovenicae, Dei gratia templum innumrabili reliquiarum Sanctorum, quae sacra pignora vocantur; urbs a Venceslao duce Premyslida christiana, quae turribus sanctuariorum suorum ad caelos pro regno Dei in terra orat; Praga catholica in Vobis omnibus, Europae nationum membris, promissionem videt totius humanitatis communis viae ad realisationem pacis mundi, cuius rex est Jesus Christus, Dominus noster. Doctor Eucharisticus, Sanctus Norbertus, catholicitatis synthesis secundum ordinem suum quasi Franciae angelus, Germaniae primas et Bohemiae patronus, accipit filialem venerationem Vestram, quam in loco sanctae requiei Eius offertis. Pragae totiusque Bohemiae catholici in unitate spirituali vobiscum et cum omnibus nationibus Vestris ad tumbam Sancti genuflectunt orantque Vobiscum pro pace mundi in nomine Patris Norberti, pacis angeli et caritatis Dei apostoli candidi. Avete.

Die Schlussfeier des Norbertusjubiläums am Strahow in Prag. — Grosse Beteiligung des Klerus und Volkes. — Feierliche Prozession mit den Reliquien. "*Deutsche Presse*", Prag, 19 Juli.

Erhebend und imposant wie während der ganzen Woche waren auch die Feierlichkeiten beim Abschluss des Jubiläums am gestrigen Nachmittage. Tausende Menschen zogen hinauf zur Abteikirche auf dem Strahow, füllten die Kirche

bis auf das letzte Plätzchen und erwarteten auf den Stiftshofe die feierliche Prozession. Mit grosser Erbauung sah man das ganze katholische Volk der Feier folgen.

Geistliche Würdenträger hatten sich aus nah und fern in grosser Zahl eingefunden und gaben den Feierlichkeiten besonderen Glanz und Bedeutung.

Unter brausenden Orgelklängen erfolgte um 4 Uhr der Einzug der Geistlichkeit in die festlich beleuchtete und geschmückte Stifstkirche.

Von den vielen kirchlichen Würdenträgern, die an der Feier teilnahmen, seien besonders hervorgehoben die Aebte des Prämonstratenserordens und zwar Generalabt Dr. Gummarus Crets, Abt von Averbode (Belgien), ferner die belgischen Aebte Dr. Hugo Lamy (Tongerloo), Dr. Quirin Nols (Parc bei Löwen), Hieronymus Hoppenbrouwers (Grimbergen bei Brüssel), Hugo Bennebroek (Postel), dann Abt Gerebernus Seadon aus Manchester (England), die österreichische Aebte Heirich Schuler (Wilten bei Innsbruck), Benedikt Sobotka (Schlägl), Ludolf Rudisch (Geras). Aus Ungarn waren als Vertreter der Abtei Csorna Dr. Sebastian Raday und der Abtei West de Pere (Nordamerika) zwei in Rom studierende Kleriker und der Genralprokurator des Ordens in Rom Dr. Hubert Noots erschienen. Die Niederlassungen der Prämonstratenser in der Tschechoslowakei waren vertreten, u. zw. durch die Aebte Dr. Gilbert Helmer (Tepl), Friedrich Vavroušek (Seelau), Dr. Melchior Takacs (Jászó bei Kaschau), als Vertreter des Stiftes Neureisch in Mähren Prior Laurenz Novotny. Von den Bischöfen waren erschienen: Erzbischof Dr. Kordac, Prämonstratenserbischof Ludolf Brems (Kopenhagen), Bischof Dr. Norbert Klein, die Weihbischöfe Dr. Podlaha, Dr. Sedlak, ferner die Aebte Dr. Dominik Prokop (Brennow-Braunau), Dr. Theobald Scharnagl, O. Cist. (Ossegg), die Aebte von Alt-Brünn (Augustiner) und von Raigern, Ernest Bykoulal (Emaus-Prag). Erschienen waren weiters der Grossmeister des Kreuzherrenordens Vlasak, Prior des Maltheserordens Hamrsmid, die Domherren des Metropolitankapitels zu St. Veit: Grüner, Hanus und Hrubik; als Vertreter des Wyschehrader Kollegiatkapitels Vanecek und Zapletal.

Nach dem feierlichen Einzug bestieg Weihbischof Generalvikar Dr. Podlaha die Kanzel und hielt die letzte Jubiläumspredigt. Er war sicher der berufenste Schlussprediger, der als feinsinniger Historiker es trefflich verstand, die Teilnehmer an der Schlussfeier mit den verschiedenen 50-Jahrfeiern, die zu Ehren des hl. Norbert in Strahow abgehalten wurden, bekanntzumachen.

Anknüpfend an das Leitwort "In ewiger Erinnerung wird der Gerechte bleiben", ging Weihbischof Dr. Podlaha aus von der ersten Norbertusfeier am 1. und 2. Mai 1627, bei der dem Heiligen ein triumphaler Einzug in Prag bereitet wurde. Bei jeder der folgenden 50-Jahrfeiern erläuterte er die Bedeutung derselben in kulturhistorischer Beziehung und zeigte, wie jedesmal die siegreiche Kraft der katholischen Kirche neue Erfolge errang. Im Hinblick auf die soeben zu Ende gehende Jubiläumsfeier hofft der Prediger, dass sie dem hl. Norbert und mit ihm der ganzen katholischen Sache einem siegreichen Triumph bereiten wird. Jeder einzelne hat zu arbeiten für das Wohl seines Volkes, er kann dies am besten im engsten Anschluss an die hl. Kirche. "Immer mehr hin zur Kirche" mahnt der Kanzelredner zum Schlusse, damit das Jubiläum des heiligen Norbert, des Landespatrones von Böhmen, recht herrliche Früchte bringe.

Nach der von den Versammelten mit grossem Verständnis aufgenommenen

Predigt erfolgte als Abschluss der Feier die *Prozession mit den Reliquien des hl. Norbert*.

Gewiss unvergesslich für die Tausende, die Zeugen dieses historischen Aktes sein konnten, werden jene Augenblicke bleiben, da die hl. Reliquien wiederum nach 50 Jahren von den Aebten des Ordens, dessen Gründer der hl. Norbert war getragen, in feierlichem Zuge um den Strahower Stiftsplatz durch das Spalier der Massen des katholischen Volkes unter dem feierlichen Geläute der Glocken geführt wurden.

Den Zug eröffnete nach dem Kreuzträger eine Abteilung der Orel-Turner, denen eine Abordnung der katholischen Vereine folgte; die einen Kranz mit blauer Schleife und der Inschrift: "Hl. Norbert, bitte für uns!" trug. Hinter den weissgekleideten Mädchen der Marianischen Jungfrauenkongregation gingen wohl weit über 100 Ordensfrauen, darunter viele Schwestern des dritten Ordens des hl. Norbert aus dem Mutterhause Heiligenberg bei Olmütz in ihrer weissen Ordenstracht. Stark waren die verschiedenen Männerorden vertreten, u. zw.: Barmherzige Brüder, Kapuziner, Franziskaner, Johannitter, Dominikaner, Jesuiten, Benediktiner und Kreuzherren. Es folgten ungefähr 50 Geistliche des Weltklerus, die Vertreter der kathol. Fakultät, sowie (weit über 50) die Chorherren des Prämonstratenserordens selbst mit den Vertretern aus folgenden Ordensniederlassungen ausserhalb Prags, u. zw.: Wilten (2), Tepl (4), Seelau (1), Neureisch (1), Jaszo (1). Es schritten dann im Zuge gegen 20 Prämonstratenserordensäbte und Bischöfe. Nun kam, flankiert von Orel-Turnern und weissgekleideten Mädchen, getragen von sechs Ordensäbten, der gläserne Sarg mit den Reliquien des hl. Norbert, von der Menge in Verehrung begrüsst. Den Sarg mit den hl. Reliquien trugen: der Generalprokurator Dr. Hubert Noots (Rom), die Aebte Dr. Hugo Lamy (Tongerloo), Heinrich Schuler (Wilten), Dr. Quirinus Nols (Parc), Hieronymus Hoppenbrouwers (Grimbergen), Ludolf Rudisch (Geras). Hinter dem Sarge ging der General des Prämonstratenserordens Dr. Gummarus Crets, der Abt des Stiftes Strahow Zavoral und Erzbischof Dr. Kordac mit der geistlichen Assistenz. Es folgten dann viele weltliche Würdenträger, u. a.: Minister Dr. Nosek, Senatspräsident Hruban, Abg. Roudnitzky. Eine Ehrenabteilung des Orel beschloss den Zug.

Ein farbenprächtiges Bild war es, da die Prozession um den Strahower Platz zog durch das Spalier der tausendköpfigen Menge und der verschiedenen katholischen Vereinigungen, die in grosser Zahl mit vielen Fahnen erschienen waren.

Das Wetter hatte ausgehalten. Als der Zug der Kirche wieder zustrebte begann ein leiser Regen, der der Feier aber keinen Abbruch tun konnte.

In der Kirche wurde nach Absingung des "Te Deum", das der Chor wirkungsvoll vortrug, von Erzbischof Dr. Kordac der Segen mit dem Allerheiligsten erteilt. Mit der Rückübertragung der hl. Reliquien an ihren bisherigen Ruheort hatte die Feier ihr Ende erreicht.

Zum Beschluss der Prager Norbertusfeier.

Wie Bischof Podlaha in der Schlusspredigt bemerkte, werden die Reliquien des hl. Norbert nun wieder in dem Zedern- und Metallsarg über dem Sakramentsaltar der Strahower Klosterkirche geborgen werden und dort uneröffnet weitere fünfzig Jahre ruhen. Von denen, die an der heurigen Feier teilnehmen, werden nur wenige an der nächsten teilnehmen. Jede Generation feiert nur einmal das Reliquienfest des Prämonstratenserordens.

Die Erinnerung daran, dass vor 300 Jahren Prag Behüterin der hl. Ueberreste des grossen Apostels und Reformators Deutschlands, Frankreichs und der Kirche jener Zeit überhaupt werden durfte, war Anlass zu der Feier, an der die Deutschen Prags mit Freuden Anteil genommen haben.

Sie haben gewusst, und ihr Herz hat dabei hochgeschlagen, dass sie einen Volksgenossen und Stammesbruder ehren. Aber sie haben es mit vollem Bewusstsein unterlassen, darauf einen Akzent zu legen. Der katholische heilige sollte geehrt werden, der treueste Sohn seiner Kirche. Das ehrten wir, was in diesen Tagen auch von den anderen Nationen geehrt wurde, vor allen von den treuen Hütern unseres Heiligen im Chorherrenkloster der Norbertus-söhne am Strahow.

Die sterblichen Ueberreste des Xantener Grafenkindes Norbert sind feierlich aus dem Herzblut einer deutschen Mutter aufgebaut. Über wir Katholiken verehren Heiligenreliquien um der Seele willen, die in ihnen wohnte und da hat die Frage zu schweigen, ob die deutsch oder slawisch oder romanisch fühlte: was für uns alles bedeutet, ist nur: sie hat katholisch, sie hat treu kirchlich, sie hat göttlich gefühlt.

Indem die Deutschen Prags bei ihrer Norbertusfeier nur dies eine als ausschlaggebend betrachteten, liessen sie sich von dem Gedanken leiten, unter dem Patrozinium des mit dem Ehrentitel "Angelus pacis" ausgezeichneten Heiligen des Friedens zu zeigen, wie sie übernationale katholische Kulturarbeit mit Freuden Schulter an Schulter mit Glaubens-Landesvolk zu tun bereit sind.

So grüssen wir zum Beschlusse des Festes alle, die brüderlich aus dem anderen wie wir den Heiligen feierten und rufen einander vor dem sich nun schliessenden Grabe zu: Lasst uns nach seinem Vorbilde über alles andere vor allem Kinder Gottes und Kinder seiner Kirche sein! Ganz von selber wird uns damit gegeben werden ein Aufblühen der Eigenkultur unserer Landesvölker.

(Deutsche Presse)

B. G.

Ad bis tertium saemisaeculare jubilaum Translationis S. P. Norberti edidit Guilielmus Ondráček, parochus Krěnovicii in Moravia Ord. Praem. Strahov, librum *Strahov*. Opus istud poetico stylo exaratum imaginibusque monasterii Strahoviensis ornatum tractat biographiam S. P. Norberti cum praeclara historia monasterii ab a. 1140 ad praesentia tempora. Fatis dicti monasterii additi sunt articuli historiam monasteriorum quondam Praemonstratensium Doxanensis, Milovicensis, Gradicensis, Montis Praemonstrati ad Olumucium illustrantes, quae non solum praeteritis temporibus, sed etiam praesenti tempore multiplici modo monasterium Strahoviense attingunt. In periodico "Nasinec", "Den", "Lidové Listy" ad jubilaum Strahoviense idem scriptor etiam varios articulos edidit. Per totum annum in eisdem periodicis idem congregabat documenta collustrantia statum ecclesiae catholicae in Hispania et orthodoxae in Russia et Rumenia, necnon literaturam britanicam et norvegicam.

B. G.

A cette même occasion les confrères de Prague ont édité une petite vie de S. Norbert: Zivot Svatého Norberta. Arcibiskupa magdeburshého a Zahladatele rádu Premonstrátského, bratrem téhoz radú a veku, jak se podobá, opatem Huženem, jeho ve správě rádu nástupcem, verne vypsany. Bozi Bojovnici. Svazek

3. Ladislav Kuncér v Praze, 1927. 66 pages. Cette biographie suit assez fidèlement et dans sa suavité le texte de la *Vita B.*

A. E.

The Council of Premonstratensian Abbey of Strahov, in Prague, ist to build a new gallery for ist famous picture collection, hitherto housed in the monastery. It will now be accessible to women. — Reuter. (*The Universe*, Aug. 12.1927.).

Abbatia Teplensis.

1) Paudler; *Sagenschatz aus Deutschböhmen*, enthält Seite 64-66 eine Sage von der, dem Stifte Tepl gehörenden, Podhornmühle, auf seite 97 eine Sage vom Kloster Chotieschau.

2) *Stift Tepl*: Dr. Nesswetha; *Zum Gedächtnisse der vor 200 Jahren erfolgten Wiederbesetzung der Pfarre Donawitz*, behandelt die Verdienste des Stiftes Tepl um die Rekatholisierung dieser Pfarre, der Autor schreibt Seite 20: "Das Stift hatte sich in all den bisherigen hussitischen und protestantischen Stürmen als eine feste unüberwindliche Burg erwiesen. Als fast überall die Pfarreien leer standen, und allerdings auch die Bevölkerung zusammengeschmolzen war, fiel dem Stifte die Aufgabe zu, nicht nur in Petschau, sondern z. B. auch in Theusing, Luditz und Buchau, ja im ganzen westlichen Böhmen, die verwaisten katholischen Seelsorgsstellen zu betreuen und von einem Sitze aus eine ganze Reihe umliegender Kirchen zu besorgen"

A. S.

GALLIA

Abbatia Bellicampi.

M. A. Dornier publie le *Répertoire des fonds monastiques conservés dans la série H des Archives départementales du Doubs* dans la *Revue Mabillon*.

Il signale notamment les archives des abbayes de Belchamps et de Corneux, de l'Ordre de Prémontré (t. XVII, 1927, p. 296-297). Ce sont principalement des sources d'ordre économique, des cartes de visite, des dossiers d'élections abbatiales, des correspondances, des fardes concernant les bâtiments. La partie la plus importante du fonds de Corneux se trouve aux Archives départementales de la Haute-Saône (H. 745-849).

J. Lavalleye.

Frigolet.

Vient de paraître, à Marseille, une brochure de 24 pages, sans nom d'auteur, mais où nous reconnaissons le style d'apôtre du R. D. Louis Julien, procureur des missions des Prémontrés de France, sous le titre: *Les sœurs missionnaires de saint Norbert*. Marseille. Imprimerie Saint Léon. 1927.

Après un très rapide exposé de l'institution des sœurs norbertines, telle qu'elle fut établie par Saint Norbert, l'auteur remarque que "le Fondateur des Norbertines suivit les usages alors seuls admis dans l'Eglise pour les communautés de femmes. Depuis saint Vincent de Paul, l'Eglise a permis aux religieuses de coopérer autrement que par la prière et la pénitence, à l'apostolat sacerdotal (p. 1)". Divers Ordres religieux s'adaptèrent successivement à ce nouvel ordre

Anal. Praem.

de choses. "L'Ordre de Prémontré, destiné par son Fondateur à la vie apostolique, ne pouvait pas rester étranger à ce mouvement. Nul doute que saint Norbert eût fait de ses filles d'actives apôtres, s'il avait vécu de notre temps (p. 2)".

Cette pensée a été, semble-t-il, l'inspiratrice de la fondation de diverses institutions de Tertiaires régulières de saint Norbert, en vue d'adapter la vie norbertine aux exigences de la piété et de l'apostolat modernes.

Une première congrégation fut fondée en Suisse (Mont Sion, Saint-Gali), en 1762 en compte une quarantaine de religieuses. En France, une monastère s'établit, au Mesnil-Saint-Denis (Versailles) en 1889 : il compta bientôt une trentaine de sœurs. L'Autriche et la Bohême virent également des essais du même genre, dont les recrues se juxtaposèrent aux moniales du second ordre de Prémontré, sans en embrasser toutes les obligations.

Depuis le jour où les Prémontrés orientèrent leur apostolat vers les missions d'outre-mer (1875), il était à prévoir qu'un mouvement parallèle allait se dessiner dans les institutions de sœurs. De là, la fondation de la Société des missionnaires auxiliaires de saint Norbert, établie en 1920 et approuvée par la S. Congrégation de la Propagande, en 1921. Cette société ouvrit les voies à l'*Institut des sœurs missionnaires de saint Norbert*, ébauchée dès l'année 1922 et approuvée par l'autorité diocésaine.

L'auteur de l'opuscule que nous signalons ici, esquisse le plan d'organisation de cet institut naissant, qui "attend l'ordre de Dieu pour se lancer sur les vastes champs de l'apostolat missionnaire (p. 5)"; il décrit la vie spirituelle de ses membres, indique les différentes sphères de leur activité et donne quelques développements sur les occupations de la journée.

L'initiative dont le P. Julien s'est fait l'instigateur et l'apôtre méritait, nous paraît-il, d'être signalée dans cette chronique et l'Ordre de Prémontré ne peut y rester indifférent. Nous formons les meilleurs vœux de succès pour l'institut naissant.

H. L.

Jandeures.

Dans un article au sujet du *Culte et reliques de Saint Hubert*, par Dom Thierry Réjalot, dans la *Semaine religieuse de Namur*, t. L, 1927, p. 409-413, nous retrouvons quelques traces de vénération dont un prémontré entoura ces précieuses reliques : La relique de l'église Saint-Pierre à Auxerre, au diocèse de Sens, provint d'un prémontré. "Au commencement du dix-neuvième siècle, peu après la proclamation du Concordat, Jean-Etienne Petit, religieux prémontré de l'abbaye de Jandeur, près Bar-le-Duc, se rendait à Troyes, chef-lieu du diocèse auquel se rattachait alors le département de l'Yonne. Il passait par Auxerre, lorsque, dans la rue du Pont, à côté de l'église Saint-Pierre, il fut pris d'un malaise soudain, et s'affaissa. Recueilli et soigné par les pieuses demoiselles Thumereau, marchandes d'ornements d'église, il leur laissa, en partant, une boîte qu'il devait reprendre à son retour : mais jamais il ne revint et mourut en 1827, curé de Moulins, près Noyers, diocèse actuel de Sens.

Les demoiselles Thumereau remirent plus tard au curé de Saint-Pierre la boîte laissée par le religieux Prémontré. Le Père Petit a dressé lui-même une liste de ces reliques en tête de laquelle il a écrit : "Voici les noms des divers saints dont les reliques prétieuses (*sic*) m'ont été confiées". Il affirme que ces reliques

ont été tirées de reliquaires très anciens et très précieux de l'abbaye cistercienne de Trois-Fontaines, et qu'elles y étaient honorées d'une grande vénération publique fondée sur une tradition constante qui les ferait remonter jusqu'au temps de saint Bernard.

Dans la boîte contenant les susdites reliques on a trouvé un document latin écrit et signé par le P. Petit à la date du 17 juillet 1790. On y lit que ces reliques viennent de l'abbaye cistercienne de Trois-Fontaines, au diocèse de Châlons-sur-Marne, et qu'elles lui ont été confiées.

On trouve annexée au dossier concernant ces reliques, une lettre adressée à "M. Petit, religieux de l'abbaye de Jandeur, ordre de Prémontré à Bar-le-Duc.

Le P. Petit a laissé aussi un papier écrit et signé de sa main où il dit : "Les reliques de saint Hubert sont de la plus grande authenticité. Elles étaient honorées non seulement par les religieux (de Trois-Fontaines), mais encore par les peuples les plus éloignées".

J. C.

St. Martin-Laon.

Dans le *Bulletin de la Société historique de la Haute-Picardie*, t. IV [1926], p. 107-115, M. A. Biver a publié *Les écrivains et artistes de Saint-Martin de Laon ; la bibliothèque de l'abbaye*.

E. V.

Prémontré.

A signaler quelques indications dans l'article de M. A. Baudoux, Saint-Nicolas-au-Bois, le Tortoir, Prémontré, Saint-Gobain. *Comité arch. et hist. de Noyon. Comptes-rendus et Mémoires*, t. XXIV [1926], p. XIX-XXVIII.

E. V.

Selincourt.

Dans son étude *Picardie. Etudes et documents historiques*, M. S. Baurain a publié un document sur une fausse accusation contre les religieux de Selincourt (28 mai 1752). *Bulletin trimestriel de la Société d'émulation d'Abbeville*, 1925, p. 77-107.

E. V.

A signaler dans la *Revue du Nord*, t. XIII, 1927, p. 5 et sv. l'article de P. Parent, *Les caractères régionaux de l'architecture dans le Nord de la France* (Flandre et Artois) où sont relevées les caractéristiques architectoniques de quelques abbayes prémontrées.

A. E.

GERMANIA

Kappenberg.

In *Het Gildeboek*, X, 1927, worden vermeld een Boom van Jesse in een venster der XIII^e eeuw van Kappenberg. p. 48, en een in de Bergkerk te Deventer : muurschildering op den westwand van de Noorderbeuk (2de helft der 15de eeuw ?)

Van deze laatste kerk, ook St. Nicolaaskerk genoemd, gaf *Opgang*, VI, 1927, 949, nog een afbeelding, bij een artikel "*Deventer*" p. 938 en volg. ondertee-kend.

A. v. L.

Havelberg.

C. Bayer geeft eene beschrijving van *Der Haverberger Dom* in *Christliche Kunst*, XXIII, 8.

A. v. L.

Knechtsteden.

Alte und Neue Welt. Das 2. Maiheft bringt an belletrischen Beiträgen u. a. die Fortsetzung des fesselnden Romanes "Ueberwunden", den Schluss der packenden Erzählung "Ums Erbe" und die tiefempfundene Novelle "Die Jahresuhr". Reichillustrierte Aufsätze behandeln diesmal zu eingehender Lektüre einladende Themen wie "Schilderungen aus Algerien", "Frühling in den Bergen", sodann "Das Glas und sein Schmuck" mit prächtigen Aufnahmen neuester Glasschneidekunst und "*Die Abtei Knechtsteden in den Rheinlanden*". Die Rundschau, die über Ereignisse und Persönlichkeiten des Tages orientiert, ist wie immer reichhaltig und unter den 50 Illustrationen des Heftes verdient vor allem die schmissige Studie "Bursche in Livrée" erwähnt zu werden. *Verlag Benziger & Co. in Einsiedeln.* Zu beziehen durch die Buchhandlung "Egerland" in Eger, Schanzstrasse 34, Schweiz.

A. S.

Magdeburg.

Willy Hoppe publie dans l'*Historische Zeitschrift*, une étude approfondie sur *Das Erzstift Magdeburg und der Osten* (Band 135, 1927, p. 369-381). Il y retrace entre autres les relations de Saint Norbert avec ce monastère ainsi que l'influence qui sortit de là pour l'organisation des abbayes Gottesgnade et Jerichow.

A. E.

Abbatia Omnium Sanctorum.

Bij een artikel: *Een vijf-Landen-Tocht*, geeft de *Katholieke Illustratie*, LXI, 1927, 834, een paar foto's van Allerheiligen. Op eene ziet men de ruïne van de oude praemonstratenzer abdij.

A. v. L.

K. Rögele, *Säkularisation und Untergang des Klosters Allerheiligen*. (*Freiburger Diözesan-Archiv*. 54.). N. F. 27, 1926, S. 326-374).

Dans *Die Ortenau. Mitteilungen des Historischen Vereins für Mittelbaden*. 14. Heft. 1927, nous retrouvons p. 27-44 de K. Sachs, *Schicksal des Klosters Allerheiligen und Mittelbadens während der Koalitionskriege (1797-1801)*. Nach den Aufzeichnungen des Conventualen Gottfried Schneider. Mit einer Beilage: Belagerung der Festung Kehl durch die Österreicher 1796/97, und einen Anhang: Mitteilungen aus den Liber Renovationis Votorum ab anno 1727 usque 1802 des Klosters im Erzb. Ordinariatsarchiv in Freiburg über die Jahre 1792 bis 1797.

A. E.

HISPANIA

Bellpuig.

Dans son beau volume *Papsturkunden in Spanien. Vorarbeiten zur Hispania pontifica. Catalanien. I. Archiuberichte. II. Urkunden und Regesten* (Berlin, Weidmann, 1926; 8° 585 pp.), M. P. Kehr donne et traitant l'historiographie catalane, un remarquable article sur les érudits prémontrés de Bellpuig.

E. V.

HOLLANDIA

Abbatia Bernensis.

In de *Maasbode* van Vrijdag, 12 Juli 1927, begint een serie artikelen over Britisch-Indische toestanden, van een bijzonderen correspondent. Deze correspondent is onze medebroeder Gregorius van Rooijen, missionaris in Madras.

A. v. L.

Bij gelegenheid van het zilveren jubileum van den R. K. Middenstandsbond voor 's-Hertogenbosch werd bijzonder hulde gebracht aan Dr. J. Nouwens, den oprichter van de Hanze, zooals destijds de naam was, en aan Dr. J. van Beurden den tegenwoordigen geestelijke adviseur. Vermeld moge hier worden het artikel: *De R. K. Middenstandbeweging en haar vijf-en-twintigjarig bestaan* uit de *Brabantsche Illustratie*, I, 1927, 242, dat ook een portret geeft van Dr. van Beurden, die in de moeilijke crisisjaren zoo buitengewoon voor de vereeniging heeft gewerkt.

A. v. L.

In de *Bossche Bijdragen*, VIII, 1927, 124-149, geeft F. van Hoeck, S. J., eenige bijzonderheden betreffende de laatste Jezuïtenstatie te s'-Hertogenbosch. Daarin publiceert hij ook een paar brieven door pater Boucquet geschreven vanuit *Bokhoven*, eene parochie van Berne, waar hij zijn toevlucht gezocht had.

A. v. L.

Prijzenswaardig voorzeker de hardnekkigheid waarmee Pastoor Poel van Gemert ook nadat de gemeenteraad van Gemert uit kleinzielige overwegingen besloot, om aan het nieuwe dorp dat op Gemerts grondgebied in de Peel gesticht zal worden, den naam Elzendorp te geven, volhoudt om in zijn steeds te schrijven Vandenelzendorp opdat de benoeming naar den "boerenapostel" ook in den naam aan den dag zou treden.

A. v. L.

Naar aanleiding van het gouden kloosterfeest van Br. Aloysius in het St. Norbertusgesticht te Elshout gaf het Noordbrabantsch dagblad "*Het Huisgezin*" van den Bogaert in 1862 gestichte Congregatie.

A. V. L.

* * *

Domus Lucis.

Volgens de *Maasbode* van Vrijdag 1927, heeft zich te *Terapel* een commissie gevormd tot restauratie der oude voormalige kloosterkerk aldaar. Deze kerk werd in 1464 door Jacobus Wiltinck, die haar en het klooster, dat den naam *Domus Lucis* zou gedragen hebben, van den proost van *Schildwolde* in 1458 gekocht had, aan de kruisheeren geschonken (Vgl. C.R. Hermans, *Annales*

Canonicorum regularium S. Augustini Ordinis S. Crucis. 's-Bosch 1858. Vol. II, 474-524).

A. v. L.

• • •

Hortus B. Mariae (Mariëngaarde)

In het *Nederlandsch Archief voor Kerkgeschiedenis*, Nieuwe Serie, XX, 1927, blz. 121-156, herdenkt J. C. van Slee de eerste protestantische martelaars "op hollandschen bodem" Wendelmoet Claesdochter van Monnikendam, 27 November 1527. Over den naam Monnikendam herinnert hij, p. 124: "Monnikendam ontleende zijn naam aan het meertje de "Monnik", waartegen op het eiland Marken gevestigde monniken van het Friesche Norbertijner klooster *Mariëngaarde* in de dertiende eeuw een "dam" hadden opgeworpen om het aanliggende hun toebehoorende land tegen de overstroming te beveiligen.

A. v. L.

• • •

De *Tot dusverre ongedrukte Hollandsche Oorkonden van vóór 1300* medege-deeld door † Jhr. Mr. W. G. Feith en Dr. S. W. A. Drossaers in *Bijdragen en Mededeelingen van het Historisch Genootschap* gevestigd te Utrecht XLVIII, 1927, 53-68, zijn voor het grootste deel afkomstig uit het archief van het klooster Koningsveld, beschreven in den bundel *Delftsche Statenkloosters* (Alg. Rijksarchief 1917), en dat van het Bagijnhof te 's Gravenzande, beschreven in den bundel *Kloosters en andere stichtingen in Delfland* (Alg. Rijksarchief 1920).

Uit de oorkonden blijkt dat de kerk der Praemonstratensers te *Schiedam* niet in 1276 gesticht is, maar reeds in 1262 bestond, en dat in 1276 een kapel-lanie in het huis te *Rivière* gesticht is, door Praemonstratensers van Konings-veld te bedienen en dat de bagijnen van 's Gravenzande onder toezicht stonden van den Abt van Mariënwierd.

A. v. L.

HUNGARIA

Csorna.

Notre confrère Arnold Pauer, professeur au collège de Szombathely, a publié dans les *Annales de la société d'agriculture Különlenyomat vaspármegye és Szombathely város kultúregyesülete és a vaspármegyei muzeum*, t. II [1926-27] un article *Adalkélot a közegvidéki gesztenyések történetéhez* traitant ses anciennes forêts de châtaigniers dans la région de Köszeg (Güns).

E. V.

PALESTINA

St. Joseph et S. Habacuc.

Dans son article: *Mirabel et la tour d'Aphek*, dans la *Revue Biblique*, XXXVI, 1927, 390-400, où F. A. Abel détermine la situation de Mirabel, l'auteur s'appuie sur deux chartes qui traitent d'un échange de biens fait en 1160 entre les chanoines du S. Sépulcre et les prémontrés de S. Joseph et S. Habacuc.

La carte qui accompagne cet article fournit aussi la situation probable de cette abbaye prémontrée : El-Kenisey (carte, p. 392).

A. v. L.

STUDIA UNIVERSALIA

Ad gradus academicos hoc anno promoti sunt :

In Universitate Lovaniensi :

R. D. Emilius Valvekens, abbatiae Averbodiensis, ad gradum licentiatum in scientiis historicis.

In Universitate Pontificia Gregoriana :

R. D. Constantinus Spillemaeckers, Grimbergensis, ad gradum Doctoris in Theologia.

R. D. Joannes-Baptista Valvekens, Averbodiensis, ad gradum Doctoris in Theologia.

R. D. Paulus van de Keybus, Grimbergensis ad gradum Prolytae in Theologia.

Fr. Paulus Gerinczy, Jaszoviensis, ad gradum licentiatum in Philosophia.

Fr. Benedictus Grümbock, ex abbatia Aigen-Schlägl, ad gradum Baccalaurei in Philosophia.

Fr. Siardus Wilmer, Wiltinensis, ad gradum Baccalaurei in Philosophia.

Fr. Dominicus Hockers, ex abbatia West-Depere, ad gradum Baccalaurei in Theologia.

Fr. Dyonisius Burke, ex abbatia West-Depere, ad gradum Baccalaurei in Theologia.

In Collegio Pontificio Angelico :

R. D. Edmondus Bonnet, Ferigolensis, ad gradum Doctoris in Theologia.

In Universitate Budapestana :

R. D. Stephanus Vargha, ex abbatia Csornensi, catecheta in Jánoshida, ad gradum Doctoris juris canonici.

In Universitate Vindobonensi :

R. D. Alardus Vidákovich, ex abbatia Jaszoviensi, professor realis gymnasii de Gödöllő, ad gradum doctoris in S. Theologia.